
کسانی که بعدها 
در اين حرکت 
بودند و پشيمان 
شدند و يک 
نوع عقب نشينی 
و تجديد نظری 
را مطرح کردند 
بايد به سخافت 
فکر خودشان در 
دوره های بعدی 
بينديشند. 
هنوز که هنوز 
است اين 
نوع حرکت ها 
در تمام نقاط 
دنيا در چهره 
افکار عمومی 
مشتاق دارد و 
رغبت های زيادی 
به آن هست

  عل�ت مخالفت بچه ه�ای علم و صنعت با تس�خير لانه 
جاسوسی چه بود؟

ببينيد چرايى اينكه مجموعه حركت هاى سياسى اجتماعى در 
دانش��گاه علم و صنعت و تربيت معلم  خصلت هاى مردم گرايانه تر و 
مذهبى ترى از بقيه دانش��گاه ها داشت نيازمند يك بررسى مفصل و 
گسترده در پيشينه تحولات مذهبى اجتماعى شهر تهران دارد و بايد 
اين موضوع را در جاى خود بررس��ى كرد. م��ن حالا يك اجمالى از 
آن موض��وع را مطرح مى كن��م كه فكر مى كنم در حد مؤثرى بتواند 
پاس��خگو باش��د. بخش مهمى از تحولات مذهبى - اجتماعى  شهر 
تهران در دهه چهل  و پنجاه در منطقه خيابان شهدا و  نيروى هوايى 
و خيابان دماوند و سبلان و تهرانپارس و اين جور مناطق اتفاق افتاد. 
بتدريج مراكزى مثل مسجد جامع نارمك يا مسجد جليلى در خيابان 
ايرانشهر تبديل به مراكز مهم و محورى و اصلى شدند.  يك بخش آن 
هم در منطقه خيابان دولت و منطقه طرف هاى تجريش اتفاق افتاد. 
اما شما وقتى مى آمديد سمت ولنجك يا مثلاً فرض كنيد ميدان ونك 
يا وليعصر و يوسف آباد نه، آن جا فضا برعكس بيشتر مربوط به بدنه 
هوادار رژيم پهلوى بود. به همين دليل شما مى بينيد كه دانشگاه علم و 
صنعت و دانشگاه تربيت معلم در يك مجموعه اى واقع شده اند كه اين 
مجموعه از نظر بافت، تكاپوى سياسى - فرهنگى و اجتماعى دارد به 
سمت يك نوع رشد مذهبى حركت مى كند. اينها اثرات خاص خودش 
را در مجموعه داشت؛ ضمن اينكه از اساس شكل گيرى دانشگاه تربيت 
معلم و شكل گيرى دانشگاه علم و صنعت يك شكل گيرى اى بود كه 
مؤلفه هاى روشنفكرى در آن تقريباً وجود نداشت بلكه قوى نبود. مثلًا 
دانشگاه علم و صنعت اولين بار كه شكل گرفت مثل دانشگاه علمى 
كاربردى امروز بود. يعنى اكثريت رشته هايش فوق ديپلم بود و بعداً 
توسعه دادند و تبديل شدند به دانشگاه فنى مهندسى. اوايل دانشگاه 
علم و صنعت به حالت دانشگاه  تربيت تكنسين بود كه اين به مردمى 
ب��ودن و به بدنه عمومى مردمى نزديك بودن زياد گره مى خورد. لذا 
فضا با دانشگاه شريف كه اسم اصليش دانشگاه صنعتى آريا مهر بود، يا 

دانشكده فنى دانشگاه تهران كاملاً متفاوت بود.
  مگر فضای دانشگاه شريف و تهران چه طور بود؟

من يادم است بعد از پيروزى انقلاب  فكر مى كنم ارديبهشت 58 
بود كه كميته انقلاب چهار، پنج نفر از پسران و دختران ماركسيست 

اين گروهك هاى مثلاً چريك هاى فدايى و توده اى را در ميدان غار 
دستگير كرده بود. چون آنها مى رفتند ميدان غار روى خانواده هاى 
ضعيف كار مى كردند. بعد از دستگيرى دانشجويان تحصن كردند. 
تحصنى ش��ايد بالغ بر هزار نفر يا دو هزار نفر. س��الن فنى و تمام 
محوطه و دورش و سالن بالا پر از جمعيت بود. دليل اين تحصن اين 
بود كه مى گفتند چه كسى در اين مملكت جرأت كرده و به خودش 
اجازه داده كه دانش��جوى دانشكده فنى را دستگير كند؟ ما اينجا 
تحصن مى كنيم تا آنها آزاد شوند، يعنى دانشجوى فنى بودن براى 
خودش اين همه  اهميت و ارج و قرب داش��ت. بنابراين اين فضاى 

روشنفكرى يك فضاى خاص خودش را ايجاد مى كرد.
  راجع به قضيه تسخير لانه جاسوسی صحبت كنيد.

روز 13 آبان 58 س��فارت امريكا توسط بچه ها اشغال شد و اين 
قضيه مدت زيادى هم طول كشيد و كار بسيار مهم و عظيمى بود. 
واقعاً ابتكار بس��يار بزرگ و عظيمى بود و كسانى كه بعدها در اين 
حركت بودند و پش��يمان ش��دند و يك نوع عقب نشينى و تجديد 
نظرى را مطرح كردند بايد به س��خافت فكر خودشان در دوره هاى 
بعدى بينديش��ند. هنوز كه هنوز اس��ت اين نوع حركت ها در تمام 
نقاط دنيا در چهره افكار عمومى مشتاق دارد و رغبت هاى زيادى به 
آن هست. دوست دارند كه نسل جوان جسور باشد و مشتى قوى به 
دهن قدرت هاى جنايتكار و سلطه گر بزند. بچه ها رفتند در سفارت 
مستقر شدند و يادم است كه ما شديم كميته به اصطلاح مديريت 
داخلى و كنترل بچه هاى سفارت. من ظرف 3 روز فكر كنم چهار بار 

يا پنج بار كارت هاى بچه ها را عوض كردم.
  چرا؟

علت��ش اين ب��ود كه در حقيقت ما بايس��تى اف��راد را تصفيه 
مى كرديم و عده اى بايد مى رفتند بيرون. من هم در اين كار توانمند 
بودم. آنجا هم دس��تگاه هاى خيلى خوب و جالبى داش��ت، مثلاً ما 
  ibm بود و گوى   ibm براى اولين بار با اين دستگاه هاى تايپ كه
داشت كار كرديم.  قبلاً با دستگاه هاى قديمى تر كار مى كرديم. من 
بلافاصله رفتم و ش��روع كردم و كارت ها و اس��م ها را تنظيم كردم 
وكارت داديم و همان ظهر ساعت 2 كارت داديم. شب من كارت ها 
را عوض كردم. فردا هم دوباره كارت ها را عوض كردم و عذر يكسرى 
افراد را خواستم. يك كارى هم در مورد بچه هاى دانشگاه ملى انجام 

شد كه خيلى سر و صدا ايجاد كرد و روزهاى اول ما هم خيلى حرص 
مى خورديم و ناراحت مى شديم. اينها بچه هايى بودند كه بيشتر زبان 
بلد بودند چون دانشگاه ملى و دانشگاه نفت آبادان و دانشگاه بخش 
فنى مهندسى شيراز درس مى خواندند. خبرنگارها هم زياد مراجعه 
مى كردند بخصوص اگر فيلم ها و عكس ها را هم نگاه كنيد، دو سه 
تا از اين دخترهاى دانشجو  جلوى در دائماً دارند جولان مى دهند 
و صحبت مى كنند. من هم مشكل داشتم و ناراحت بودم  چون از 
همين در كه نگاه مى كردى اتاق روبرو  سر نبش داخل لانه اتاق ما 
بود. من بودم و حسين محمودزاده بود و مرحوم رحمان دامان. ما سه 
نفرى داشتيم اين كار را انجام مى داديم.  بعد اعتراضات جدى شد 
كه اينها از جانب چه كسى دارند حرف مى زنند. آخر اينها مصاحبه 

مى كنند مرتب حرف هاى جديد در مى آيد.
  تصفيه به چه صورت انجام می شد؟

آمدند اعلام كردند كه حاج آقاى موسوى خوئينى ها مى خواهد 
براى بچه هاى هر دانشگاهى جداگانه يك سخنرانى توجيهى داشته 
باشند. ايشان اين كار را كرد. يعنى يك جلسه براى همه صحبت كرد 
و بعد بچه هاى هر دانشگاهى جداگانه جلسه داشتند. منتهى روزى 
كه بچه هاى دانشگاه ملى بنا بود جلسه داشته باشند يك هفته اى 
گذش��ته بود و اينها از يك در كوچكى كه از س��فارت باز مى شد به 
بخش كنسولى كوچه بغل سفارت مى آمدند براى گذرنامه و  ويزا. 
اين ورودى كنسولى به سفارت يك در خيلى كوچكى دارد. كنسولى 
را جدا انداخته بودند كه نفوذى به داخل س��فارت نداشته باشد. به 
بچه ها گفت بياييد ساختمان كنسولى. بچه هاى دانشگاه ملى رفتند 
ساختمان كنسولى و در را  رويشان قفل كردند. بعد آنجا يك تعداد 
از بچه هاى ملى را انتخاب كرده بودند. آقاى موس��وى خوئينى ها از 
12-10 نف��ر از آن صد و چند نفرى كه آمده بودند تش��كر كرد و 
بچه ها هم از اينها تشكر كردند كه آقا زحمت كشيديد كه يك دفعه  
اعتراض و سر و صدا بلند شد ولى ديگر نمى توانستند برگردند، در 

حقيقت در سفارت پشتشان قفل شده بود.
   ظاهراً طرحی هم به اسم آمبولانس وجود داشته. راجع به 

آن هم توضيح می دهيد؟
بعدها براى اينها كه بو برده بودند و نرفته بودند يك طرحى اجرا 
شد به عنوان طرح آمبولانس. اين عده بى جهت در لانه مانده بودند 

 بچه هاي 
 علم و صنعت 

اصلًا تهران نبودند

روايت سيدعباس نبوي از ماجراي تسخير

س��يد عباس نبوي عضو س��ابق ش��وراي عالي انق��لاب فرهنگي و دبيري دفتر تحكي��م وحدت را در كارنام��ه خود دارد. او كه اكنون مس��ئوليت يك حوزه علميه دانش��جويي 
در تهران را عهده دار اس��ت، در س��ال هاي نخس��ت انقلاب همراه فاتحان س��فارت امريكا بود. نبوي از ماجراي آن س��ال ها و گرايش��ات و قضاوت هاي آن زمان با بياني جذاب 
س��خن مي گوي��د. او ب��ه حلقه علم و صنعت هم اش��اره مي كند و ناگفتني هايي ني��ز درخصوص آنان دارد. گزيده اي از گفت وگوي ما با س��يدعباس نب��وي را در پي مي خوانيد:

فصل دوم انقلاب دوم
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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بعدها برای 
اينها که بو برده 
بودند و نرفته 

بودند يک 
طرحی اجرا شد 
به عنوان طرح 

آمبولانس. اين 
عده بی جهت 
در لانه مانده 

بودند و اذيت 
می کردند و 

مرتب راجع به 
هر تصميمی 

اما و اگر 
می آوردند. طرح 

هم اين طور 
بود که وقتی 

که  فرد خواب 
بود يک مرتبه 
با تشک او را 
درآمبولانس 

می گذاشتند و 
تا می آمد بيدار 
شود آمبولانس 

از لانه خارج 
می شد و فرد را 
در خيابان پياده 

می کرد

و اذيت مى كردند و مرتب راجع به هر تصميمى اما و اگر مى آوردند. 
طرح هم اين طور بود كه وقتى كه  فرد خواب بود يك مرتبه با تشك 
او را درآمبولانس مى گذاش��تند و تا مى آمد بيدار شود آمبولانس از 

لانه خارج مى شد و فرد را در خيابان پياده مى كرد.
  برای چند نفر اين كار را كرديد؟

نمى دانم. بايد آمارش را از مس��ئولين پشتيبانى سفارت و آقاى 
عباس عبدى بپرسيد.

حدود يك هفته 10 روزى گذش��ت كه ش��وراى سفارت يعنى 
آقاى اصغر زاده و ميردامادى و اينها جلسه تشكيل دادند و بحثشان 
اين بود كه ما تحكيم را ش��روع نكرده ول كرديم و معلوم نشد چه 
ش��د! يك مقدارى بحث كرده بودند مثلاً يكى از حرف ها راجع به 
تنظيم يك م��رام نامه بود، اما اين تنظيم مرامنامه از آن بحث ها و 
صحبت هاى اوليه بود  بعد معلوم نشد چى شد. آمدند بين بچه هاى 
دانشگاه ها وارد اين بحث شدند كه چند نفر بروند بيرون و تحكيم 
را ش��كل بدهند. خب سفارت براى خودش يك دنيا و يك  قطبى 
ش��ده بود و اصلاً همه جنبش دانش��جويى را فراموش كرده بودند. 
جريان هاى سياسى هم خودش��ان با مشكلات زيادى مواجه شده 
بودند. بنابراين همه مش��تاق بودند كه در سفارت باشند به طورى 
كه براى بچه هاى سفارت شروع كردند جدول گذاشتن و مرخصى 
تعيين كردن كه مثلاً در هفته حق نداريد از يك حدى بيشتر بيرون 
برويد. يا اگر كس��ى زياد يا بدون هماهنگى مرخصى مى رفت ديگر 
نمى گذاشتند داخل لانه بيايد. بعد براى متأهلين زمان بندى كرده 
بودن��د. بعضى ها هم بودند كه ازدواج كرده بودند و هر دو دانش��جو 
هم در طرح سفارت شركت كرده بودند، اينها مى گفتند اين كه نشد 
زندگى! بالاخره بايد يك ايامى باشد كه برويم سرزندگى و تغييراتى 
اينچنين لازم بود انجام شود. من حتى به عنوان يك لطيفه عرض 
كن��م همان بعد از ظهر روز 13 آبان  فكر مى كنم آقاى بى طرف به 
من گفت: يك گشتى در اين ساختمان ها بزن ببينيم چه خبر است؟ 
بعد كه ارتباطات رسانه اى شروع شده بود  بچه هاى شورا كاملاً درگير 
اين مسئله بودند و اصلاً نمى توانستند بفهمند وضعيت داخل چطور 
است؟ مثلاً يك آقاى توكلى نامى از بچه هاى فنى بود كه زبانش هم 
خوب بود و داشت با اينها ارتباط برقرار مى كرد. معلوم نبود توكلى 
با اين گروگانها دارد چه كار مى كند؟ كجا و در چه وضعى هستند؟ 
همان ساعت 12 ظهر كه ما رفتيم داخل   و قفل در را  بچه ها بريدند 
و آمديم ساختمان اصلى  سفارت را محاصره كرديم، بچه ها حلقه زده 
بودند و محاصره كردند. بعد بلندگو آورده بودند و هرچى اين توكلى 
با مسئولين سياسى و با سفير صحبت مى كرد نمى توانست آنها را 

مجاب كند كه ما چه كار داريم مى كنيم.
  چرا؟ يعنی كارمندان و مسئولين سفارت قضيه را جدی 

تلقی نمی كردند؟
شايد هم يك مقدارى مشكلات زبان بود. اينها باور نمى كردند 
كه يك اتفاق��ى دارد مى افتد و فكر مى كردند كه يك عده آمده اند 
يك مقدارى ش��لوغ كنند. بعد كه نتيجه اى نداد توكلى گفت بايد 
از يك جايى ش��روع كنيم. شلنگ آب  را كه روى زمين بود گرفت 
آورد طرف پنجره ها كه آب بپاش��د به داخل. اين مس��ئله هم براى 
آنها با آن همه محافظ و امثال آن خيلى مضحك بود. منتهى من و 
توكلى با سه چهار تا از بچه هاى ديگر آمديم پشت منتهى اليه سمت 
ش��رقى و از پشت ساختمان پيچيديم و ديديم پله هايى مى خورد 
س��مت پائين و زيرزمين. رفتيم پائين و ديگر اينها هم حواسشان 
ب��ه زيرزمين نبود. پنجره يكى از اينها باز بود، بچه ها اين ميله ها را 
كندند و وارد ساختمان ش��دند. امريكايى ها هم شروع به زدن گاز 
اش��ك آور كردند. ما در را از آنج��ا باز كرديم و رفتيم جلو. ولى اين 
وسط آنها تيراندازى كردند و بچه هاى خيلى محدودى هم از سپاه 
بودند كه اس��لحه داشتند، اينها هم از اين طرف چند تا تير هوايى 
زدند. امريكايى ها هم فكر كردند قضيه بيش از اين حرف هاست و در 
همين فضا بچه ها با شور و هيجان خودشان كه ما بايد برويم شهيد 
بدهيم و جنگ مغلوب بشود توانستند از پله ها بالا بروند. امريكايى ها 
هم جاخوردند و ديگر نتوانستند عكس العملى نشان بدهند. در نهايت 
از آن پش��ت توانستند در را باز كنند و در كه باز شد بچه ها شروع 
كردند به گروگانگيرى. باز هم آقايان سفارت همه اين قضايا را جدى 
نمى گرفتند و به عنوان يك مسخره بازى دانشجويى تلقى مى كردند. 
به هر تقدير من بعد از ظهر بود كه رفتم س��اختمان هاى بالا. مثلًا 

همين بچه هاى دانش��گاه ملى ت��وى يكى از ويلاه��اى كارمندى 
بودند  كه ديدم كه همه نشس��ته اند و دو س��ه تا از اين  خواهرها 
ه��م گاز را روش��ن كرده اند و ماهى تابه و روغن و ك��ره در آورده اند 
كه با چيزهايى كه تو يخچال بوده غذا بپزند. من گفتم داريد اينجا 
چى كار مى كنيد؟ گفتند كه به ما نهار نداديد و گرسنه هستيم و 
مى خواهيم غذا درست كنيم. گفتم يعنى چه؟ دانشجوييم و آمده ايم 
اينجا، اونوقت شما اومديد لم داده ايد روى اين مبل ها و غذا درست 
 !speacial catمى كنيد. بعد من ظرف را نگاه كردم ديدم نوش��ته
گفتم لااقل اگر مى خواهيد غذا بخوريد  بفهميد چى مى خوريد، اين 
غذاى گربه است.آنجا را با ناراحتى جمع و جور كرديم. خلاصه يك 
مقدار اين دردسرها را داشتيم. شايعات عجيب و غريبى هم بود كه 
امريكا مى خواهد حمله كند و بنابراين اصلاً مسائل دانشگاه و انجمن 

و... يادشان رفته بود.
  پيشنهاد شكل گيری تحكيم به كجا رسيد؟

  وقتى اينها اين پيشنهاد را مطرح كردند بالاخره پچ پچ ميان 
بچه ها شروع شد. من هم كلاً از جوانى روحيه ام اين بود كه اگر كار 
خودش به ثمر رس��يد ديگر علاقه اى نداشتم به پيرايه هاى بعد آن 
بپردازم. آن زمان بعد از يك هفته ديدم س��فارت كارش راه افتاده و 
الان شده حضور و غياب شب و روز و خيلى انگيزه براى اين كه به اين 
مسئله تن بدهم نداشتم. خصوصاً اين كه ما يك قدرى آزادتر بوديم و 
مى دانستيم اگر برويم بيرون و بعد بخواهيم به داخل برگرديم از ما 
سؤال نمى كنند. ولى شرايط عجيب انقباضى در سفارت ايجاد كردند 
كه به همه واقعاً س��خت گرفته مى ش��د. در اين حد من هم خيلى 
اشتياق نداشتم بمانم. اين بود كه بچه هاى دانشگاه تهران نشستند 
و با خودش��ون مش��ورت كردند و در نهايت قرار شد كه من از بين 
بچه هاى فنى و على مقارى از بين بچه هاى دانشكده علوم به عنوان 
بچه هاى دانشگاه تهران برگرديم و برويم  انجمن  دانشگاه تهران را 
بازسازى كنيم. چون انجمن از هم پاشيده بود و ديگر چيزى نبود.  
اصلاً همه چيز به هم ريخته بود. آقاى حسين رحيمى كه )بعد آمد 
سازمان سنجش( و بعد آقاى  مصلحى نامى از بچه هاى امير كبير  
قرار شد برگردند اميركبير را سازماندهى كنند. آقاى سيد نژاد و اين 
آقاى فضل الله موسوى تربيت معلم بودند ولى سفارت نيامده بودند و 

همين جورى منتظر بودند.
  علم و صنعتی ها بودند يا نه؟

نه، آنها سفارت نبودند چون آقاى مجتبى ثمره هاشمى حدود 
مهرماه رفته بود استاندارى آذربايجان شرقى و غربى. فكر كنم آنجا 
معاون سياسى استاندارى شده بود و بخشى از بچه هاى علم و صنعت 
را با خودش برده بود آذربايجان .يكى شده بود فرماندار، يكى معاون 
فرمان��دار و.... آقاى مجتبى ثمره موقع قضي��ه لانه، آذربايجان بود، 
جزئيات دقيقش را نمى دانم كه آقاى احمدى نژاد هم بود يا نه. بعداً 
كه ما بهمن و اسفند داشتيم بررسى مى كرديم كه بچه هاى انجمن ها 
كجا هستند ديديم كه اينها همه آذربايجان اند. ما آمديم بيرون و كار 
را ش��روع كرديم. اين شروع كردن تبديل شد به يك شروع كردن 

منطقى و قاعده مند.
  چرا؟ چه تغييری رخ داده بود؟

علتش اين بود كه درحقيقت من دس��تم كاملاً باز ش��ده بود. 
يعنى بچه هاى سرى اولى كه بودند، آن زمان در لانه گرفتار كارهاى 
خودشان بودند. بچه هايى هم كه آمده بودند اكثراً از تيپ عملياتى 
و انقلاب��ى محض به يك تيپ فكرى تر و تأمل گراتر تبديل ش��ده 
بودند؛ مثلاً  آقاى حسين رحيمى خودش اهل مطالعه و  اهل دقت 
و بررس��ى بود و شايد از لحاظ علمى ممتاز خاص بين بچه ها بود. 
بچه هاى ديگر هم كه ملحق شدند در حقيقت افرادى بودند كه آن  
حداقل هاى اوليه را داش��تند. آقاى صادق واعظ زاده از علم وصنعت 
آمد و شرايط عوض شد. اولين شورا را  ما تشكيل داديم. ولى بايد اول 
مى رفتيم انجمن دانشگاه تهران را تشكيل مى داديم بعد ظرف چند 
هفته تا آذر ماه انجمن دانشگاه تهران را تشكيل داديم. دعوت  كرديم 
نماينده انجمن دانشكده ها آمدند، بعد شوراى عمومى تشكيل داديم 
و انتخابات برگزار كرديم. اين انتخابات قدرى حالت كليشه اى داشت 
به دليل اينكه واضح بود مثلاً از فنى يك نفر بايد به عنوان نمايندگى 
دانشگاه تهران برود. نمى شد از دانشگاه تهران انتخاب كنيم ولى از 
فنى نباشد يعنى يك چنين قاعده نانوشته اى پيدا كرده بود. منتهى 
على مقارى از دانشكده علوم به عنوان نماينده انجمن هاى دانشكده 
انتخاب شد و من هم از دانشكده فنى انتخاب شدم. ما دو نفر شديم 

نماينده  دانشگاه تهران.
  تركيب شورای تحكيم به چه صورت بود؟

آن زمان بچه ها مذاكرات خودش��ان را از نقطه اي ش��روع كرده 
بودند و يك پيش بينى اى كرده بودند كه پيش بينى موجهى نبود اما  
بالاخره پذيرفته شده بود. اين طور بود كه  از هفت نفر شوراى تحكيم 
فقط دو نفر از دانشگاه تهران بيايد و سه نفر ديگر هم از دانشگاه هاى 
تهران باشند كه طبعاً از اميركبير و شريف بودند و دو نفر بعدى هم 
از شهرستان ها باشند. يك چنين چيزى مفهوم اوليه اش شكل پيدا 
كرد و  ما هم همان روز قبول كرديم و خوشحال هم بوديم كه دو تا 
سهميه وتو شده از دانشگاه تهران داريم كه مستقيم انتخاب مى شوند 
و قبل از اينكه نماينده هاى  انجمن ها بيايند و بخواهند شوراى عمومى 
تشكيل بدهند مى روند شوراى تحكيم را تشكيل مى دهند. بنابراين  
شوراى تحكيم مى شد دو تا نماينده تهران،  يك نماينده شريف، يك 
نماين��ده امير كبير و  بعد ملى هم كه خيلى عددى نبود. بقيه هم 
كه دانشكده مستقل بودن مثل تكنسين و... كه بعدها ادغام شدند و 
شدند خواجه نصير. بعدها دانشكده ادبيات كه دانشكده مستقلى بود 
و دانشكده حسابدارى و... ادغام شدند و شدند دانشگاه علامه. اينها 
مستقل بودند و  اصلاً كسى نبودند. يعنى پراكنده بودند مثلاً دانشگاه 
شهيد رجايى به عنوان مدرسه امريكايى ها مطرح بود كه بعدها ادغام 
شدند. لذا شوراى مركزى اينجورى تشكيل مى شد.  بنابراين ما به 
اين نحو شروع كرديم ولى همچنان رفتار منطقى را رعايت كرديم. 
شروع كرديم انجمن هاى  دانشگاه ها را دعوت كرديم. اينها در اردوى 
تابستانى همديگر را پيدا كرده بودند و ما اين ارتباط را برقرار كرديم 
و دعوتش��ان كرديم آمدند تهران ش��وراى عمومى تشكيل داديم و 

مباحثمان را از شوراى مركزى شروع به پيگيرى كرديم.
  اولين و مهمترين موضوعات مطرح شده چه بود؟

اين ش��وراى عمومى چند تا موضوع را در دس��تور كار خودش  
گذاشت. اول و مهمتر از همه اينكه مرامنامه تحكيم و اساسنامه اش 
را تنظيم كنيم  و به فعاليت هايش ش��كل و چارچوب بدهيم. بعد 
راجع به نماينده امام بحث و بررسى كنيم. از همان آبان و آذر 58 
موضوعات در دس��تور قرار گرفت و به مسائل بعدى هم يكى  يكى 
مى رس��يديم. مثلاً 27 آذر 57 شهيد مفتح را ترور كردند. خب ما 
برنامه ش��هيد مفتح را توانستيم به صورت منسجم  شركت كنيم. 
فورى بچه ها را خبر كرديم و به صورت  حركت قوى و سازمان يافته 
توانس��تيم شكل بدهيم و نشست برگزار كرديم و گفتيم اصلاً چه 
بايد كرد؟ بعد هم چون بچه هاى اوليه قبل از اشغال لانه هم چند 
نشست انسجام نيافته برگزار كرده بودند  يعنى مثلاً كرمانشاه در آنها 
نبود، آمدند توضيح دادند كه در جلسات قبلى چه چيزهايى مطرح 
شده و حالا  بايد برويم سراغ بقيه بحث ها. ما نيروها را تقسيم بندى 
كرديم و بحث ها را مطرح كرديم. كميته هايى را تشكيل داديم كه 
هر كدام كارهايى انجام دادند. در حقيقت ما در بدنه دانشجويى كه 
مى خواست به سمت  سفارت هم ميل پيدا كند جذب كرده بوديم. 

فصل دوم انقلاب دوم
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از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي

62



مثلاً كميته دانش آموزى  تشكيل داده بوديم. در شهر تهران تقريباً 
مى شود گفت تمام مدارس و مديرانشان با ما هماهنگ مى كردند. 
چون آموزش و پرورش درگير مش��كلات شكل گيرى اوليه خودش 
ب��ود بخش هاى فرهنگى و فك��رى را هم با ما هماهنگ مى كردند. 
آن كميته خيلى قوى كار مى كرد و ما در  مسجد الجواد هر هفته 
چهار پنج جلسه براى نمايندگان دانش آموزى شهر تهران و اطراف 
مى گذاش��تيم. با ما دائماً مرتبط بودند. به اين نحو شروع شد و بعد 
مباحث مربوط به بخش هاى مختلف را در دستور كار قرار داديم و 

جلو رفتيم.
  بحث نماينده امام چه طور مطرح شد؟ 

اولين كارى كه ما كرديم اين بود كه  بعد از چند جلس��ه يك 
انتخابات  محكم در شوراى مركزى انجام داديم. يادم است كه آقاى 
عزيزى  كه نماينده دانش��كده حقوق بود بعد از انجام همه بحث ها 
گفت يك اشكال اساسى در كار هست و گفت به نظر  مى رسد اين 
تصميم��ات بدون نماينده امام هيچ كدام مش��روعيت ندارد  و اين 
علامت سؤال را گذاشت و گفت  ما با چه مجوزى مى خواهيم اقدام 
كنيم؟ اينجا بحث نماينده امام  مسئله اش جدى شد و يك شوراى 
5 نفره تشكيل دادند و ما بحث نماينده امام را گذاشتيم در دستور 

كه يك جريان مفصل است.
  مگر برای لانه نماينده امام حضور نداشت؟

 چرا اما قصد اين را داشتيم كه اين 2 دو بخش جداگانه باشند. 
بالاخره در سال 59 بحث نماينده امام به قدرى جلو رفت بخصوص 
اين كه بعد در فروردين 59 ما درگير كار انقلاب فرهنگى شديم. ديگر 
جريان  انقلاب فرهنگى  مسئله لانه را براى ما به بحث ثانوى تبديل 
كرده بود. در مسائل كشورى هم مسئله لانه به عنوان مسئله باقى 
مانده سياسى برجاى ماند. بقيه بچه هاى لانه هم از اواخر دوره اى كه 
قرارداد الجزاير و آزاد كردن گروگان ها بود دنبال جايى براى فعاليت 
خودشان بودند ديگر انجمن نيامدند بلكه رفتند در دولت مشغول 
فعاليت شدند. لذا در  سال 59 دنبال كردن اين مباحث باعث شد 
كه ارتباط ما با  دفتر امام ارتباط مستقيمى باشد. در حقيقت ارتباط 
ما به نوعى تقاضاهاى ما براى ديدار گروهى و خصوصى با امام  شده 
بود  و اين قضيه نماينده امام در آن فضا بود ولى مسئله فورى نبود. 
آن زمان اين حركت باعث ش��د كه ما بتوانيم موج گس��ترده اى از 
دانشجوها را جذب كنيم. هر انجمنى مى آمد بلافاصله مورد سؤال 

قرار مى گرفت كه آيا نشست برگزار كرده ايد يا نه؟
 گزارش هايش��ان را مى گرفتيم. حالا  نماينده شان آمده شوراى 
عمومى تحكيم و ما شوراى عمومى تحكيم را داريم. جلسات را شروع 
كرديم و يك كارى را كه شروع كرديم ارتباط گيرى با حوزه و علما 

بود كه اين كار براى من راحت بود.
  اولين نشست چه زمانی برگزار شد؟

 اولين نشست منسجم انجمن را ما اواخر سال 58 برگزار كرديم.  
13 آبان من 8-7 روز سفارت بودم  و بيستم بيرون آمدم كه در كمتر 
از يك هفته نشست را برگزار كرديم. آن موقع 14-13 دانشكده در 
دانشگاه تهران داشتيم كه نماينده هاشان آمدند. بعد حدوداً در عرض 
يك ماه با كل كشور ارتباط برقرار كرديم. به خاطر اينكه آماده بودند 
ولى ارتباط برقرار نش��ده بود. ما فورى با شيراز ارتباط برقرار كرديم 
و اعضايشان را شناختيم يا مثلاً با مشهد دو حلقه وصل داشتيم و 
خيلى زود مرتبط مى شديم؛ يكى همين اردوها بود كه مبدأ جهاد 
دانشگاهى شد و يكى هم جريانى بود كه داشت سپاه را  شكل مى داد. 
بچه ها از كنار اينها مى آمدند. لذا همه اين بچه ها بخش اعظمشان 
پيوستند به اين مجموعه كه يك بخشى هم شد جهاد دانشگاهى كه 
بعداً از دل مجموعه تحكيم جوشيد. در بحث جهاد دانشگاهى اوايل 
خيلى مشكل داشتيم. بچه ها خيلى بحث مى كردند. اساسنامه جهاد 
سازندگى رو هم من خودم نوشتم. با هم بحث مى كردند كه چرا اين 
كار را مى كنيد؟ چرا جهاد دانشگاهى راه مى اندازيد؟ چرا به عنوان 
جهاد دانشگاهى مى خواهيد  يك چيزى را  ببريد دانشگاه  و براى 
خودتان  جا ندازيد؟ اين بحث ها هم مطرح بود ولى ما زود همديگر 
را  پيدا كرديم. قريب 58 دانشگاه در اولين نشست اواخر آذر يا اوايل 
دى 58 شركت كردند كه چون ديگر با امام ارتباط مستقيم داشتيم 
مثلاً 27 آذر 59 كه سالگرد شهادت شهيد مفتح بود سالگرد برگزار 
نكرديم و رفتيم ديدار امام. و به نظر من عظيم ترين و عجيب ترين 
س��خنرانى هاى حض��رت امام در صحيفه ن��ور و صحيفه امام يكى 

سخنرانى ايشان در  27 آذر 59 است و يكى منشور روحانيت و يكى 
هم وصيتنامه امام. بعد از 27 آذر  جريان تحكيم به اوج رسيد چون 
در جايگاه  سياسى كشور سخنرانى امام مثل اين بود كه  تمام مسائل 
اصلى شكل گيرى هويت اصلى جامعه ما در همين مسير است كه 
شما شروع كرديد كه امام مى فرمايد: دانشگاه و حوزه دو بال هستند 
كه اگر فاس��د شوند همه جامعه فاس��د مى شوند و اگر اصلاح شود 
همه جامعه اصلاح مى شود. ما با خود شهيد مفتح نتوانستيم حشر و 
نشر پيدا كنيم  يعنى ايشان شدند رئيس دانشكده الهيات. سال 58 
كه سال پر مسائلى بود از لحاظ سياسى  و پرتراكم. ولى آن چيزى 
كه ما دنبالش بوديم اين بود كه بعد از قضيه لانه بتوانيم به جريان 
دانش��جويى مذهبى شكل بدهيم. منافقين هم انجمن دانشجويى 
مس��لمانان را تشكيل داده بودند و نيروهاى خودشان را برده بودند 
كه حالت پاتك و جاسوس ما را داشتند و مرتب دنبال ايجاد اخلال 
در كارها بودند. ما برنامه ريزى هايمان را شروع كرديم. نشست هايمان 
هم هفتگى بود يعنى  بچه ها هر هفته از شهرستان مى آمدند. در تمام 
زمستان سال 58 نشستهايمان را هفتگى برگزار كرديم. بعد دولت 
مهندس بازرگان لايحه اس��تقلال دانشگاه ها را شكل داده بود كه 
شوراى انقلاب تصويب كند؛ ما در مقابل لايحه موضع قاطع گرفتيم 
و گفتيم از لايحه استقلال دانشگاه ها و وابستگى كامل به امريكا دفاع 
مى كند. اين لايحه مى خواست دانشگاه ها از هم مستقل بشوند و به 
دولت و اينها وابسته نباشند. اين را تشكيل دادند و ما مقابلش موضع 
گرفتيم و موضع هايمان سنگين شد. بهمن و اسفند 58 ما دائماً با 
اين جريان چالش مى كرديم. يادم اس��ت ي��ك روز آقاى فضل الله 
موسوى به من گفت كه اينها دارند تصويب هاى آخرشان را مى كنند. 
آن زمان وزارت علوم جلس��اتى با حض��ور آقاى حبيبى وزير علوم 
داشت كه در همين سالن آمفى تئاتر دانشگاه تربيت معلم در پرديس 
خيابان مفتح برگزار مى كردند. ايشان به من گفت بياييد سه چهار 
نفرى اين كاسه كوزه را به هم بريزيم و نگذاريم قضيه پيش برود، كه 
ما يك روز رفتيم و ايستاديم و موضع گرفتيم و گفتيم ما نمى گذاريم 
و با اين مسئله مقابله مى كنيم و استقلال به معناى اينكه ما مستقل 
بش��ويم و قوى باشيم خوب است، ولى با استقلال به اين معنى كه 
مى خواهيم تشكيلات دانشگاه را به طور كلى از مجموعه دولت جدا 
كنيم مخالفيم و از آن جلوگيرى مى كنيم. موضعگيرى هاى متعددى 
شد كه رسيد به پيام نوروزى سال 59 حضرت امام. من رفته بودم 
به قم سر بزنم بقيه بچه ها متفرق بودند كه آقاى حسين رحيمى و 
آق��اى على مقارى از تهران زنگ زدند و گفتند بياييد كه پيام امام 
صادر ش��ده. بياييد ببينيم كه با پيام امام چه كار كنيم. چون بند 
11 پيام فكر مى كنم اين بود كه بايد انقلاب اساسى در دانشگاه هاى 
كشور صورت بگيرد  و به قرآن برگرديم و دست اجانب كوتاه بشود. 
وقتى اين مطرح شد ما برگشتيم رفتيم تهران و به شوراى عمومى 
انجمن ها فراخوان داديم. فكر مى كنم حدوداً چهارم پنجم  فروردين 
بود كه شوراى عمومى آمد  و ما حدود دو هفته يكسره جلسه برگزار 

كرديم  تا رسيديم  به روز 21 فروردين.
  آيا قبل از پيام امام شما به لزوم انقاب فرهنگی پی برده 

بوديد؟
بله دو س��ه تا محور روشن داش��ت. يك محور اين بود كه كلًا 
دانشگاه در آن ايام به اندازه قد و قامت خودش علم نداشت و اين كه 
مى شود گفت يك نوع كم سوادى و در بخش گسترده اى بى سوادى 
دانش��گاه را  رنج م��ى داد. يعنى با اين وضعي��ت بخش دانش هاى 
معرفتى و معارفى دانشگاه اصلاً نمى توانست كمترين عرض اندامى 
در مقابل خروجى هاى حوزه داش��ته باشد و خيلى ضعيف بود. در 
بخش فنى مهندس��ى هم همين طوربود  يعن��ى  اينطور نبود كه 
ما در علوم مهندسى واقعاً مهندس واقعى به جامعه تحويل بدهيم 
نه، يك مقدار دروسى كه مي خواندند مثلاً فرض كنيد جبر و آناليز 
بود وترمودينامي��ك. اما خروجى هاى كاربردى اش اصلاً روش��ن و 
واضح نبود. بعد هم بچه ها همان ها را به دليل جو سياسى و مسائل 
مبارزات��ى  قبل از انقلاب به صورت بارى به هر جهت مى گذراندند. 
مثلاً دانشجوى الكترونيك معلوم نبود چه قدر سواد الكترونيك دارد. 
ما با چنين ش��رايطى مواجه بوديم و مى ديديم دانشگاه فاقد ارزش 
علمى خودش اس��ت از آن طرف بخش بزرگى از اين اس��اتيد  يك 
جورى خودشان را جا كرده بودند. بعدها معلوم شد كه فلان استادى 
كه استاد برجسته شيمى تلقى مى شد از يك مؤسسه دست چندم 

در فرانسه يك مدركى گرفته  و آمده آن را به شوراى تأييد مدارك 
وزارت علوم ارائ��ه داده و بالاخره دكترى او را تأييد كرده اند و آمده 
استاد ش��ده. اينكه ما واقعاً  phdهاى پايان نامه دارِ كاملاً تحقيق 
كرده داش��ته باشيم خيلى محدود بود. اگر هم مواردى داشتيم در 
مجموعه هاى شاهنشاهى بودند. آن موقع ها آدم هايى بودند كه تابع 
رژيم پهلوى بودند ولى ديگر رفته بودند و دانشگاه هم كاملاً خالى 
شده بود. ولى واقعيت اين بود كه همه مى فهميدند فلان استاد كه 
ت��وده اى هم بود و اس��تاد جبر و آناليز بود اص��لاً اين درس را نمى 
فهميد. ما اساتيد نادرى داشتيم مثل آقاى دكتر صمد فرخى يا آقاى 
دكتر قلم سياه كه محدود بودند. ولى بيشتر اساتيد افرادى بودند كه 
خودشان را جا كرده بودند. بنابراين همه ضرورت انقلاب فرهنگى به 
اين معنا كه دانش��گاه هم  به طرف اهداف انقلاب بيايد و هم واقعاً 
علمى بش��ود را كاملاً مى يافتند. لذا خروجى مشخص مهندسى و 
پزشكى و... طورى نبود كه  ما بتوانيم در جامعه به عنوان خروجى 
دانشگاه عرض اندام كنيم. به همين دليل ما در رشته هاى پزشكى 

اصلاً تخصص هاى بسيار كم و نادرى داشتيم.
  بحث تدوين اساسنامه و مرامنامه به كجا رسيد؟

 م��ا بعد از انقلاب فرهنگى هم��ه اين مباحث را با جديت بحث 
كردي��م. اين اولين مرامنامه اى اس��ت كه به عنوان پيش نويس دفتر 
تحكيم است. اين  هم كه مى بينيد من بالايش را بريده ام به خاطر 
اين است كه آن  موقع رسم بودكه متأسفانه دوستان در تدوين اوليه 
تابع همان جو ش��ده بودند كه مى نوشتند به نام خدا و خلق قهرمان 
ايران كه منافقين اين را مى نوشتند. بعد مثلاً آنهايى كه مى خواستند 
مثل منافقين خلق قهرمان را ننويس��ند مى نوش��تند: به نام خدا و 
مستضعفان جهان. حالا  اين يك چنين دنباله اى داشت كه من آن 
موقع از بس  ناراحت بودم به عنوان يك جوان 18-17س��اله دوست 
داشتم اين مسائل به طور جدى مورد بررسى قرار بگيرد. مطالب شهيد 
مطهرى را هم خودم منتشر مى كردم. كار مى كردم در اين زمينه و از 
مباحث ايشان مستقيم استفاده مى كردم. اين را با قيچى بريدم دقيقاً با 
تايپ ibm  تايپ شده، مثلاً شما نگاه كنيد كه  من اين را خط زدم از 
روى ناراحتى: با اعتقاد به نفى طاغوت و كليه مظاهر آن در هر شكلى 
از اس��تكبار استضعاف و ارتجاع احيا و بازگشت به مناسبات و روابط 
ف��ردى و اجتماعى منحط طاغوتى و غير اس��لامى ضمن حمايت از  
خلق هاى مستضعفان جهان با غارتگران بين المللى امپرياليسم شرق 
و غرب و صهيونيس��م و هر حركتى كه موجوديت اس��لام و انقلاب  
اسلامى و استقلال كشور را به خطر بيندازد مبارزه مى نماييم. آنوقت 
شما ببينيد اين قسمت ارتجاع و بازگشت به مناسبات و روابط فردى 
و اجتماعى منحط طاغوتى و غير اس��لامى را من اينجا خط كشيدم 
كه مثلاً عبارتش را اصلاح كنيم و يك چيز درستى بگذاريم. اگر قرار 
اسلامى باشد بنويسيم بر طبق موازين اسلامى، مثلاً مطابق با مسير و 
خط و انديشه اسلامى حركت كنيم. اينها چيزهايى بود كه يك بخش 
اساسى آن را سعى كرديم در آن مرامنامه اى كه تدوين كرديم بياوريم. 
من خيلى در اين قسمت تلاش مى كردم و دنبال آن بودم. اينها مثلًا 
اصول تشكيلات اسلامى جلسه تشكيل ش��ده و بحث كرده اند. اين 
بحث مرامنامه را من خودم نوشتم. اساسنامه را هم خودم نوشتم و بعد 
از انفجار سال 60 )انفجار 6 تير سال 60 كه آقا در آن انفجار زخمى 
ش��د( ما مباحث آن سال را كه جمعبندى كرده بوديم و مرامنامه را 
در حالى كه روى تخت در حال اس��تراحت بودند برديم خدمتشان. 
علت هم اين بود كه بعد از آن قضاياى مربوط به نمايندگى امام را در 
س��ال 59  دنبال كرديم كه در نهايت در ش��هريور يا مهر 59 بود كه 
حاج احمد آقا گفتند كه امام فرمودند من ديگر به آن موضوع 5 نفر 
و شورا كارى ندارم، آقاى سيد على آقا نماينده تام الاختيار من باشد 
و شما برويد به ايشان مراجعه كنيد  كه ما آمديم در مسجد دانشگاه 
تهران روزهاى دوشنبه ظهر نماز جماعت گذاشتيم و آقاى خامنه اى 
هم مى آمدند نماز جماعت را اقامه مى كردند. من خودم جلسه را اداره 

مى كردم و بعد از جلسه پرسش و پاسخ بود.
  آيا اساسنامه بعد از مدتی اصاح شد؟

اساس��نامه بحث خاصى نداشت. بيشتر در مورد موضوعى بود 
كه ما چند كميته تشكيل بدهيم وچه جور باشد و اين حرف ها. آرم 
تحكيم هم روى آن خ��ورده بود. آن آرم را ما داديم آقاى ضرغامى 
نامى بود كه طراح گرافيك ب��ود طراحى كرد. )اين آقاى ضرغامى 

صدا و سيما نبود(.
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